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Ministr Chalupa přijal rezignaci Bízkové  
Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa 

přijal rezignaci své náměstkyně a ředitelky 
sekce ekonomiky a politiky životního prostře-
dí Rut Bízkové. Exministryně z dob úřednické 
vlády Jana Fischera úřad opustila k 7. dubnu, 
z ministerstva úplně odejde. S ministrem má 
odlišné názory na správu Státního fondu život-
ního prostředí.  

MŽP bude moci zájemcům vyplácet méně  
z programu Zelená úsporám 

Ministerstvo životního prostředí učinilo 
krok k tomu, aby mohlo domácnostem vyplá-
cet méně peněz na zateplování a výměnu sta-
rého za ekologické vytápění z programu Zele-
ná úsporám. Uvedl to server Aktuálně.cz. 
MŽP se dohodlo s japonskými investory, kteří 
program hlavně financují, že průměrná podpo-
ra pro rodinu může klesnout ze 65 na 50 %  
z celkové ceny.  

Zelená úsporám, která disponuje zhruba 
19,6 mld. Kč, se financuje z prodeje emisních 
kreditů oxidu uhličitého. Nejvíc si jich koupili 
právě Japonci, kteří musí každou zásadní změ-
nu v programu podepsat. V programu je nyní 
nedostatek peněz pro všechny zájemce, a pro-
to byl loni na podzim pozastaven. 

Zakázku na kanalizace v Jihlavě dostaly firmy 
se Synerem  

Svaz vodovodů a kanalizací znovu vybral 
dodavatele pro rekonstrukci kanalizačních 
stok v Jihlavě. Výběrové řízení na práce za půl 
miliardy korun se táhne od loňského roku kvů-
li odvolávání některého ze dvou uchazečů. 
Svaz teď na základě nedávného rozhodnutí  
antimonopolního úřadu vyloučil původně ví-
tězné sdružení firem s Chemkostavem a za-
kázku dal sdružení, jehož členem je Syner 
VHS Vysočina.  

Litoměřice mají energetického manažera 
Litoměřice zaměstnaly energetického mana-

žera, který bude hlídat spotřebu energie  
v městských zařízeních. Měl by dbát na to, 
aby tato zařízení neplýtvala a spotřebu energie 
snižovala. Jaroslav Klusák se dosud energetic-
kými úsporami zabýval v soukromé firmě. Je-
ho mzdu platí město z větší části z dotace od 
Ministerstva životního prostředí.  
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Projekt Prahy na zavedení elektromobilů do provozu  
Hlavní město spustilo projekt, který má tes-

tovat zavedení elektromobilů do běžného pro-
vozu magistrátu a městských organizací. Úřady 
tak během letošního roku vyzkouší jak osobní, 
užitkové a nákladní elektromobily, tak i elek-
troskútry a elektrokola, sdělila předsedkyně 
výboru pro životního prostředí zastupitelstva 
hlavního města Andrea Vlásenková.  

„Zvyšování kvality 
života ve městě je naší 
prvořadou povinností,“ 
řekl primátor Bohuslav 
Svoboda k zahájení 
projektu s názvem Pra-
ha elektromobilní.  

Při zavádění elektro-
mobility v metropoli 
bude město spolupraco-
vat s energetickými 
společnostmi PRE, 
E.ON a RWE. Jejich představitelé při této pří-
ležitosti podepsali s primátorem Svobodou a 
jeho náměstkem Karlem Březinou memoran-
dum. Podle něj mají vybudovat dobíjecí stanice 
s jednotným typem zásuvek, které budou uži-
vatelům přístupné bez ohledu na poskytovatele 

energie. Společnost PRE se zároveň stala tak-
zvaným infrastrukturním partnerem projektu a 
zavázala se, že do konce roku zprovozní  
v metropoli 20 dobíjecích stanic.  

Výběrové řízení na nabídku elektromobilů 
různých typů vypíše magistrátní odbor ochrany 
prostředí podle Vlásenkové do konce dubna.  
V polovině roku 2011 bude spuštěna i infor-

mační a propagační 
kampaň o přínosu a 
využití elektromobility  
v hlavním městě.  
Projekt má vedle posou-
zení, zda magistrát, 
městské části a organi-
zace mají možnost vyu-
žívat elektromobily, 
vyhodnotit i ekonomič-
nost a ekologičnost 
provozu těchto vozů.  

Dalšími úkoly projektu je v letošním roce i 
představení tématu čisté bezemisní dopravy  
v různých médiích, získání partnerů pro další 
rozvoj projektu a příprava podkladů pro roz-
hodnutí vedení města o budoucí podpoře čisté 
dopravy. 

V ČR jsou značné regionální rozdíly ve sběru elektroodpadu  
V Česku jsou značné regionální rozdíly v množství elektroodpadu, který lidé odevzdají k recyk-

laci. V některých krajích jsou výsledky sběru vysloužilých elektrospotřebičů ve srovnání s nejlep-
šími regiony jen zhruba poloviční. Vyplývá to ze statistik společnosti Elektrowin, která je největ-
ším kolektivním systémem na sběr elektrošrotu.  

V přepočtu na obyvatele loni společnost Elektrowin nejvíce elektroodpadu vybrala v Plzeňském 
kraji, kde tento ukazatel činil 3,46 kilogramu. Následo-
val Liberecký kraj (2,93 kilogramu) a Středočeský kraj 
(2,88 kilogramu). Naopak poslední příčky patřily Karlo-
varskému kraji (2,08 kilogramu), Moravskoslezskému 
kraji (1,89 kilogramu) a Ústeckému kraji (1,59 kilogra-
mu)  

„V regionech, kde se recykluje méně, je obecně vyšší 
míra nezaměstnanosti. Lidé zde elektrospotřebiče použí-
vají déle a obměňují je méně často, což se logicky proje-
vuje také na výši zpětného odběru,“ sdělila Taťána Po-
korná ze společnosti Elektrowin, podle které určitý vliv 
mají také rostoucí ceny surovin. „Obyvatelé krajů s nižší 
výtěžností zpětného odběru proto odvážejí více elektro-
odpadu do sběrných surovin,“ podotkla.  

Naopak v krajích s vysokou úrovní sběru elektroodpa-
du mají obyvatelé podle Pokorné vyšší povědomí o možnostech zpětného odběru. „To souvisí 
zejména s angažovaností krajských úřadů. Regiony na vrcholu žebříčku mají vesměs všechny  
s Elektrowinem uzavřenou smlouvu o spolupráci a společně organizují informační kampaně pro 
veřejnost,“ uvedla. Regionální rozdíly v množství odevzdaného elektrošrotu souvisejí také s husto-
tou sběrné sítě, která je vyšší v regionech s lepšími výsledky sběru elektrošrotu. Kolektivní systé-
my proto zvyšují počet sběrných míst.  

Společnost Elektrowin loni v Česku odebrala celkem 362 305 kusů vysloužilých elektrospotřebi-
čů, což je o 12 % méně než v roce 2009. Nižší množství elektroodpadu vedení Elektrowinu přisou-
dilo hospodářské krizi, kvůli které Češi nakupují méně elektrospotřebičů. Celkový zpětný odběr 
elektroodpadu v loňském roce klesl v Česku meziročně o 8 % na 54 tisíc tun, oznámila už dříve 
společnost Asekol, která se také zabývá zpětným odběrem a recyklací elektroodpadu.  

http://www.odpady.ihned.cz
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Lidem kvůli solárním elektrárnám  
častěji praskají žárovky  

Lidem bydlícím v blízkosti slunečních elek-
tráren začaly častěji než dřív praskat žárovky, 
napsaly Lidové noviny. Podle deníku je situa-
ce nejvážnější v místech, kde jsou k rozvodně 
připojeny velké solární parky. Ohroženy jsou 
zejména žárovky a spotřebiče citlivé na ko-
lísání napětí v síti. Deník uvedl, že na jihu 
Čech obchodníci zaznamenali nárůst prodeje 
žárovek, objevily se také stížnosti na poškoze-
ní počítačů a dalších elektrospotřebičů. Ener-
getici se s tak velkými výkyvy dosud nesetka-
li, píše deník.  

Moravany u Brna rozšiřují kapacitu čističky  
V Moravanech u Brna by co nejdříve měly 

začít práce na rozšíření kapacity čističky od-
padních vod. Obec už ve výběrovém řízení 
vybrala dodavatele stavebních prací v hodnotě 
33 milionů korun, nyní se čeká na podepsání 
smlouvy se Státním fondem ŽP. 

Ve Šternberku staví kompostárnu 
Již letos v létě by měla být uvedena do pro-

vozu kompostárna ve Šternberku na Olo-
moucku. Její výstavba začala v těchto dnech, 
celkové náklady dosáhnou 13,5 milionu ko-
run. Většinu výdajů pokryje evropská dotace. 
Město také zájemcům zapůjčí domácí kom-
postéry. 

Spotřeba příměsí bionafty loni stoupla  
na rekordních 184 tisíc tun 

Tuzemská spotřeba takzvaných methylesterů 
mastných kyselin (FAME), které se využívají 
jako součást bionafty, v loňském roce vzrostla 
meziročně o 27 % na rekordních 184 188 tun. 
Domácí výroba se zvýšila o 22 % na  
197 988 tun, což je rovněž dosud nejvíce, vy-
plývá ze statistik Ministerstva průmyslu a ob-
chodu. (Pokračování na stránce 3) 

Češi loni odevzdali 722 tun zářivek 
Češi odevzdali v loňském roce do kolektivního systému Ekolamp celkem 721,9 tuny zářivek. 

Jejich množství v posledních letech mírně roste. Předloni odevzdali lidé o šest tun zářivek méně. 
Informoval o tom mluvčí kolektivního systému Ekolamp Radoslav Chmela. Podle něj ale stále 
platí, že kolem 40 % nefunkčních zářivek končí  
v komunálním odpadu. „Toto číslo se v průběhu let 
příliš nemění. Pro letošek plánujeme rozsáhlý prů-
zkum, abychom zjistili aktuální spotřebitelské chová-
ní v této oblasti. Předpokládáme ale, že výsledkem 
budou obdobná čísla,“ uvedl.  

Mírný růst počtu odebraných zářivek Ekolamp 
přikládá většímu počtu sběrných míst. Aktuálně spo-
lupracuje s 580 sběrnými dvory měst a obcí,  
900 provozovnami velkoobchodní a maloobchodní 
sběrné sítě a dalších více než 3000 obcí pokrývá 
mobilním svozem. Potřeby domácností zabezpečuje 
sít 1200 malých sběrných nádob.  

Ekonomická krize na druhou stranu ovlivnila obměnu průmyslových osvětlovacích zařízení. Pro 
Ekolamp to znamenalo především menší přísun materiálu pro sběr a recyklaci. „Firmy odkládají 
investice v této oblasti,“ uvedl Chmela. Odložená spotřeba se podle něj projevila u svítidel, kterých 
Ekolamp vybral loni 276,9 tuny, což je meziročně o 18 % méně.  

Ženatý povede tým, který bude na Ostravsku naplňovat akční plán  
Šéfem týmu, který se bude starat o plnění akčního plánu Ministerstva životního prostředí pro 

Moravskoslezský kraj, se stal bývalý náměstek ostravského primátora Lukáš Ženatý (ODS). Infor-
moval o tom náměstek ministra Ivo Hlaváč.  

Cílem akčního plánu, který ministr Tomáš Chalupa (ODS) tento týden představil v Ostravě, je co 
nejrychleji zlepšit stav ovzduší v kraji. Tým, který se má o jeho naplňování starat, bude podle Hla-
váče z větší části v regionu. „Tým se ustaví a začne fungovat v nejbližších dnech,“ řekl Ženatý. 
Dodal, že dva lidé budou pracovat v kraji a jeden v Praze.  

Jednou z prvních věcí, kterými se tým bude zabývat, 
budou podle Ženatého dobrovolné dohody měst Moravsko-
slezského kraje s ministerstvem. Jejich smyslem je snaha 
zapojit nezaměstnané do zametání a úklidu ulic, protože 
prach v ulicích má na ovzduší nezanedbatelný vliv. „V tuto 
chvíli je pro pilotní fázi celého projektu vyjednáno s Mi-
nisterstvem práce a sociálních věcí celkem 100 míst, která 
budou ve spolupráci s úřadem práce alokována na program 
úklidu ulic a chodníků v Ostravě,“ uvádí se v akčním plá-
nu. Ministr práce a sociálních věcí přislíbil v případě potře-
by tento počet navýšit. K uzavření dohod vyzve ministerstvo kromě Ostravy Karvinou, Havířov, 
Bohumín, Třinec a Český Těšín.  

Ženatý připomněl, že plán je souhrnem všech možných opatření, která se už uskutečňují nebo 
připravují. „Má principiálně dvě polohy. Jedna je ta, která se musí odehrát v Praze, to znamená 
legislativa a věci, které nemůžou ovlivnit lidé v regionu. Pak je tam několik úkolů, které je potřeba 
dělat přímo v místě, a ty bude náš tým realizovat,“ řekl Ženatý.  

Ovzduší v Moravskoslezském kraji patří dlouhodobě k nejhorším v Evropě. Během uplynulé 
zimy tam meteorologové několikrát museli vyhlásit smogovou situaci.  

Plán Ministerstva životního prostředí se týká průmyslu, lokálních topenišť, dopravy i znečištění 
ze zahraničí. Ministr Chalupa chce například ve spolupráci s Poláky řešit to, jak omezit emise, 
které do Česka přicházejí z Polska. 

Skončil úklid Brněnské přehrady 
Na Brněnské přehradě skončil pravidelný jarní úklid, tedy čištění hladiny i břehů. Pracovníci 

státního podniku Povodí Moravy s ním začali v pondělí, celkem odvezli na 150 tun odpadků. To je 
o 350 tun méně než loni, informovala mluvčí podniku Veronika Hrdá. „Pracovníci Povodí Moravy 
vyčistili od naplavenin hladinu a břehy u hráze, přístaviště a Rakovecké zátoky. Nejčastěji to byly 
PET lahve, odpadky, větve a kusy stromů,“ uvedla Hrdá. „PET lahve naši zaměstnanci vytřídili a 
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odvezli do sběrného dvora. Zbylý odpad skončil na skládce ve Veverské Bítýšce,“ dodala. Kromě 
vyčištění přehrady od odpadků se tento týden opět začalo i s chemickým čištěním vodní plochy, 
které má pomoci nádrži od dříve přemnožených sinic a řas. Řeka Svratka, která do nádrže přitéká, 
byla ošetřena síranem železitým. Ten má snížit množství fosforu ve vodě. Právě tento chemický 
prvek výrazně přispívá ke znečištění přehrady a růstu sinic.  

Projekt čištění přehrady od sinic trvá už sedm let, celkem přijde na téměř 200 milionů korun. 
Větší část mají pokrýt evropské dotace, investuje do něj i Jihomoravský kraj a Brno. Přehrada, 
která v minulosti patřila k vodním plochám silně zamořeným sinicemi, byla v roce 2009 téměř 
vypuštěna. Odhalené břehy odborníci několikrát vápnili. 

V Liberci testují využití nanočástic v boji proti sinicím ve vodě  
Využití nanočástic železa v boji proti toxickým sinicím testují vědci Technické univerzity Libe-

rec v projektu zaměřeném na využití nanomateriálů při ochraně životního prostředí. Železo dokáže 
velmi efektivně buňky sinic zničit, navíc na sebe umí vázat fosfor, který růst sinic podporuje. Na 
výzkumu spolupracují liberečtí vědci s lidmi z Palackého univerzity v Olomouci a se specialisty  
z Brna.  

„Sinice nanoželezo vlastně požírají a roz-
padnou se kvůli poškození buňky,“ popsal 
mechanismus Černík. Nyní se ještě bude 
zkoumat, jak dlouho zůstane voda čistá, pří-
padně jak dlouho dokáže železo vázat fosfor 
a kdy a zda ho bude znovu uvolňovat do 
vody.  

Nanočástice železa ale nejsou nebezpečné 
jen toxickým sinicím, jsou potenciálním 
rizikem i pro mikroorganismy, živé orga-
nismy i pro člověka. „Mají ale tu výhodu, že 
oxidují na běžné oxidy železa, které se v 
přírodě vyskytují ve vysokých koncentracích, po vlastní reakci už železo není toxické,“ zdůraznil 
Černík. Působení železa je navíc omezené jen na místo jeho aplikace.  

Využití nanočástic železa při sanaci znečištění je jen jedním z řady témat, na nichž pracuje vý-
zkumné centrum Pokročilé sanační technologie a procesy (ARTEC). Původně pětiletý projekt, 
prodloužený na sedm let, podpořilo Ministerstvo školství 224 miliony korun a dalších 27 milionů 
korun si centrum zajistilo prodejem výsledků své práce.  

Práce na řešení výzkumných úkolů začaly v letech 2004 a 2005 a zapojilo se do nich na  
100 vědeckých pracovníků ze šesti institucí. V letošním roce centrum ukončí činnost, má za sebou 
ale výsledky, které přímo v praxi ukázaly účinnost některých metod. Ta v některých případech 
dosahuje až 90 %. 

Sasové si stěžují na naplavený odpad z Česka  
Mnoho polabských obcí v sousedním Sasku sužuje naplavený odpad z České republiky. Informo-

val o tom regionální deník Sächsische Zeitung, podle něhož obce už nechtějí samy nést náklady na 
odklízení hor plastu a usilují o společné 
řešení problému s českými úřady.  

Jde o smetí, které sem řeka přinesla při 
poslední velké vodě. Nejnápadnější jsou 
přitom haldy plastových lahví, jejichž 
etikety s nápisy jako „Zubr“, „Dobrá vo-
da“ nebo „Zlatopramen“ podle německého 
deníku celkem jasně prozrazují jejich 
původ.  

Jenom poslední povodeň z letošního 
ledna na katastrální území města Bad 
Schandau zanesla více než 400 kubických 
metrů naplavenin, tvrdí Andrea Wötzelová 
z tamní radnice. Odstraňování nánosů nakonec zaplatí sami občané. „Máme s úklidem mnoho 
práce. Ale už se s tím nehodláme jen tak smířit,“ říká starosta saského města, nestraník Andreas 
Eggert. Požaduje proto finanční dotaci i bilaterální řešení problému.  

Problém zná i starosta Hřenska Josef Černý. „Němce chápu. Vidím přece, co se k nim žene. I my 
musíme po každé malé povodni z břehu odklízet velké množství odpadu,“ cituje ho saský list. 
Černý si přitom nedělá iluze o tom, jak se odpad do toku dostává. „Někteří lidé si řekou, proč platit 
za odvoz odpadu, když můžu všechno naházet do Labe?“ vysvětluje. Viníky jsou podle něj větši-
nou soukromé osoby.  

„Především jde o majitele zahrad a chataře z blízkosti řeky, ale mezi hříšníky jsou i malé firmy,“ 
dodává podle listu šéfka oblastního inspektorátu České inspekce životního prostředí Jana Morav-
cová. Na odstranění problému však podle ní chybí lidé. „Rozhodně nemůžeme nikoho vyčlenit 
jenom na toto. Většinu případů odhalíme během beztak plánovaných inspekcí,“ řekla podle listu 
Moravcová.  

(Pokračování ze stránky 2) 
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Se znovuotevřením Zelené úsporám se podle 
Chalupy počítat nedá  

Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa 
se program Zelené úsporám na zateplování 
budov otevřít nechystá. V rozhovoru pro Čes-
ký rozhlas uvedl, že by to byl ve chvíli, kdy se 
nedostává peněz na už přijaté žádosti, čirý po-
pulismus. O dalším postupu při vyřizování žá-
dostí chce rozhodnout, až ministerstvo obdrží 
analýzu časové řady přijímání loňských žádos-
tí. Program disponuje 19,6 miliardy korun, při 
sečtení všech požadavků několik miliard schá-
zí. Zatím nebylo vyplaceno 42 tisíc z 80 tisíc 
žádostí. Přijímání žádostí ministerstvo uzavře-
lo v listopadu. 

Němečtí Zelení díky „ne jádru“ lámou rekordy 
popularity u voličů  

Soustředěná protiatomová kampaň, která za-
sáhla Německo po havárii v japonské jaderné 
elektrárně Fukušima, vynesla oblibu opozič-
ních německých Zelených na historické maxi-
mum. Pokud by se nyní konaly parlamentní 
volby, získali by podle průzkumu agentury 
Forsa 28 % hlasů. Spolu se spřízněnými soci-
álními demokraty (SPD), kterým nyní věří  
23 % německých voličů, by navíc měli ve 
Spolkovém sněmu absolutní většinu a Němec-
ko by poprvé ve svých dějinách mělo 
„zeleného“ kancléře.  

Naopak konzervativně-liberální vládní tábor 
dál ztrácí na popularitě. Křesťanské demokra-
ty (CDU/CSU) kancléřky Angely Merkelové 
by v současnosti podle ankety pro magazín 
Stern a televizi RTL volilo jen 30 % Němců, 
koaliční svobodné demokraty (FDP) pouze  
3 %. Strana ministra zahraničí Guida Wes-
terwelleho by se tak teď vůbec do parlamentu 
nedostala. Tam by pronikla už jen marxistická 
Levice s 9 % hlasů.  

Senát schválil úmluvu o změně kvót  
pro lov velryb v Grónsku  

Senát schválil změny kvót pro domorodý 
lov velryb v Grónsku. ČR musí dát své stano-
visko jako členský stát úmluvy o regulaci 
velrybářství, i když lodě plující pod českou 
vlajkou kytovce lovit nesmějí. Souhlas má dát 
i sněmovna.  

Toyota prodala v USA už milion vozů Prius s 
hybridním pohonem  

Hybridní model Toyota Prius, kdysi považo-
vaný jen za vědecký experiment pro ekology, 
se ve Spojených státech stal obecně rozšíře-
ným vozem. Podnik oznámil, že v USA již 
prodal milion těchto aut. Podílela se na tom 
nízká spotřeba modelu, když v USA nyní vý-
razně vzrostly ceny benzinu. Prius má jako 
pohon kombinaci spalovacího motoru a elek-
tromotoru. Na litr benzinu ujede 22 km ve 
městě a 20 km na dálnici. Bez započtení elek-
trovozů jde o nejúspornější automobil ve Spo-
jených státech, uvádí americká Agentura pro 
životní prostředí (EPA). Toyota začala prodá-
vat Prius před 11 roky, kdy byly ceny benzinu 
nízké. Benzin se dnes v USA ale blíží ke 
čtyřem dolarům za galon, tedy 1,05 dolaru na 
litr (17,85 Kč).  



Na Vysočině přibude 121 červených kontejnerů 
na elektroodpad  

Na Vysočině bude do poloviny tohoto měsí-
ce rozmístěno 121 červených kontejnerů na 
drobný elektroodpad. Předtím jich v kraji bylo 
jen šest. Venkovní kontejnerová stání na třídě-
ný odpad se o nové nádoby rozrůstají v Jihla-
vě a v dalších větších městech.  

Do červených kontejnerů mohou lidé házet 
staré mobilní telefony, kalkulačky, rádia, elek-
tronické hračky a baterie, řekl Pavel Peroutka, 
regionální manažer společnosti Asekol. Nové 
kontejnery pro Vysočinu stály přes dva milio-
ny korun. Zaplatila je společnost Asekol  
s podporou státní a evropské dotace.  

Rok 2010 byl z hlediska jaderné bezpečnosti 
pro ČR bez problémů  

Rok 2010 byl z hlediska jaderné bezpečnosti 
pro Českou republiku bezproblémový. Vyplý-
vá to ze zprávy o činnosti Státního úřadu pro 
jadernou bezpečnost za loňský rok, kterou 
vzala na vědomí vláda. Zprávu kabinetu před-
ložila předsedkyně SÚJB Dana Drábová.  

„Z pohledu jaderné bezpečnosti a radiační 
ochrany byly v loňském roce všechny poža-
davky dodrženy. Nedošlo k žádné vážné udá-
losti,“ sdělila Drábová.  

Ve zprávě SÚJB popisuje také například 
svůj dozor nad nešířením zbraní hromadného 
ničení či havarijní připravenost v ČR.  

Jilemnice má moderní čističku 
Jilemnice na Semilsku má moderní čistírnu 

odpadních vod. Nákladnou modernizaci zasta-
ralé čističky financoval místní výrobce střívek 
pro potravinářská průmysl společnost Devro 
(dříve Cutisin). Sloužit bude nejen průmyslo-
vému podniku, ale i obyvatelům podkrkonoš-
ského města a okolních obcí.  

Modernizace čistírny stála 76 milionů ko-
run, řekl ředitel společnosti Michal Štoček. 
Modernizace čistírny přispěje ke zlepšení vo-
dy v řece Jizeře. 

Zlaté Hory opraví čistírnu odpadních vod 
Radnice ve Zlatých Horách na Jesenicku se 

letos pustí do opravy zastaralé čistírny odpad-
ních vod. Investice si vyžádá podle předběž-
ných odhadů až 50 milionů korun. Většinu ná-
kladů uhradí státní dotace.  

ČIŽP zahájí řízení kvůli navezení odpadu  
do Libčevsi  

Česká inspekce životního prostředí zahájí 
správní řízení kvůli německým odpadům, kte-
ré se letos objevily v areálu bývalého kravína 
v Libčevsi na Lounsku. Společnost Alfa Green 
Power, která je sem dovezla, tvrdila, že jde pa-
livo do teplárny. Krajský úřad na základě po-
sudku znalců rozhodl, že tomu tak není. Ředi-
telka ústeckého inspektorátu ČIŽP Jana Mo-
ravcová řekla, že tak mohou zahájit správní ří-
zení. Firmě hrozí pokuta.  

Na Mount Everest směřuje očistný tým 
Na nejvyšší horu světa Mount Everest míří nová výprava horolezců, jejímž úkolem ale nebude 

horu dobýt, nýbrž vyčistit. Nejvýše položené smetiště světa je zanesené tunami odpadu po dobyva-
telích této hory, napsala agentura AP. Od prvního výstupu na Mount Everest v roce 1953 se vrcho-
lu podařilo dosáhnout už tisícovkám horolezců. 
Negativním důkazem jejich úspěchu jsou ale 
prázdné kyslíkové lahve, provazy, stany a další 
smetí, jež jim výstup usnadňuje. Nepálská vláda 
proto zavedla pravidla, která nutí horolezce sná-
šet dolů všechno, co si s sebou přinesli. V opač-
ném případě je jim zabavována skládaná záloha. 
Přesto jsou svahy hory zanesené odpadem.  

V čele očistného týmu je Šerpa Appa, který na 
horu vystoupal už dvacetkrát. Úkolem týmu je 
snést dolů během nynější jarní horolezecké sezo-
ny asi pět tun smetí, z toho čtyři tuny z níže 
položených částí velehory. Od zbývající tuny by měla být odlehčena oblast kolem vrcholu vysoké-
ho 8850 metrů. Smetí ovšem nebude snášet jen očistný tým, nýbrž také vůdcové a nosiči jiných 
výprav. Za každý kilogram smetí sneseného z hory jim budou úřady vyplácet 100 rupií (asi 24 Kč).  

Appa poprvé zdolal Everest v roce 1989 a od té doby opakoval svůj výkon téměř každý rok. 
Pravidelně pak referoval o zhoršování stavu himálajských vrcholů – vinu nese globální oteplování 
i další faktory. Podle Appy při jeho prvním výstupu byla trasa krytá sněhem a ledem. Teď už je to 
jen holé kamení. Tající led odhalil hluboké trhliny, které také způsobují, že jsou horolezecké výpra-
vy nebezpečnější. 

Japonsko zřejmě omezí nákup emisí z ČR, míní zástupce MŽP  
Japonští investoři kvůli březnovému zemětřesní zřejmě omezí od České republiky nákup emis-

ních jednotek, které přinášely peníze do dotačního programu Zelená úsporám. Na Žofínském fóru 
o energii a ekologii to řekl ředitel odboru ekonomických nástrojů Ministerstva životního prostředí 
Miroslav Hájek. Program Zelená úsporám je nyní pozastaven kvůli vysokému počtu nevyřízených 
žádostí. Japonsko bylo hlavním kupujícím emisních jednotek. „Z japonské strany už asi takový 
zájem nebude, protože tam mají jiné problémy,“ řekl Hájek. Program Zelená úsporám podle něj 
získal prodejem emisních kreditů kolem 19,6 miliardy korun. Jaká bude budoucnost programu, 
Hájek nesdělil. „Ministr zatím neuvažuje o znovuotevření programu, to se uvidí, až jak se budou ty 
prostředky dočerpávat, jestli tam něco zbude,“ uvedl Hájek. Prioritou je v současnosti podle něj co 
nejrychlejší uspokojení nevyřízených žádostí o dotace.  

MŽP eviduje necelých 78 tisíc žádostí o dotace Zelená úsporám, z nichž asi 38 tisíc bylo schvá-
leno a mají být vyplaceny do konce dubna. Zbývá dořešit financování asi 40 tisíc žádostí. Zatím 
není jasné, zda se všem zájemcům o dotace podaří vyhovět. MŽP proto zvažuje snížení podpory.  
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Sdružení provozovatelů technologií pro ekologické využívání odpadů v ČR STEO  

ODPADY 2011 a jak dál?  
Spalovny odpadů stavět, nebo proti nim bojovat? 

 

Středa 25. května 2011 od 10 do 16 hodin 
Kongresové centrum Výstaviště BVV Brno, sál „C“ 

Seminář proběhne v rámci doprovodného programu mezinárodního ekologického veletrhu WATENVI 2011.  
Vstup volný. 

 

Předběžný program: 
  9.30 Registrace  
10.00 Mgr. Milan Kyselák, MPO – Energetické využívání odpadu z pohledu MPO 
10.30 Dr. Ella Stengler, CEWEP – Energetické využívání odpadu – situace v Evropě 2011 
11.15 Lic. nat. Michael Hügi, Švýcarský spolkový úřad pro životní prostředí, Bern (BAFU) – Švýcarské        
          odpadové hospodářství – zkušenosti a výhledy 
13.00 Prof. Ing. Jaroslav Hyžík, Ph.D., STEO – Energetické využívání odpadu včera a dnes 
13.30 Promítnutí filmu o bývalé Vysočanské spalovně 
14.00 Ing. Tomáš Kotyza, KIC / Ing. Jiřina Vyštejnová, Envifinance – Příprava projektu EVO / Zkušenosti  
          s podáváním žádosti do OPŽP 
14.30 Karlovarský kraj – Integrovaný systém nakládání s komunálními odpady v Karlovarském kraji 
15.00 Ing. Pavel Beran, ZEVO Malešice – Provozní zkušenosti s novou kogenerační jednotkou ZEVO Malešice 

 

Přihlásit na seminář se lze na www.odpadjeenergie.cz nebo na adrese steo@dewarec.cz . 
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